

SEP 2024 / BIL. 12 / 2024

EON

Epitome of Nature

SIFAR KEMISKINAN DAN KELAPARAN



MAJALAH PP BIOLOGI
UITMCNS

ISSN 2773-5869



9 772773 586005

PERANAN NGO DALAM USAHA MENCAPAI KEMISKINAN DAN KELAPARAN SIFAR

Siti Maziah Binti Ab Rahman
Fakulti Pengurusan Perniagaan, UiTM Cawangan Kelantan,
Kampus Kota Bharu,
Lembah Sireh, 15050 Kota Bharu, Kelantan.

maziah650@uitm.edu.my

EDITOR: SARAH SHAZWANI ZAKARIA

Di seluruh dunia, berjuta-juta orang masih hidup dalam kemiskinan dan kekurangan makanan. Dalam usaha untuk mencapai matlamat sifar kemiskinan dan kelaparan, pelbagai pihak memainkan peranan penting, termasuk pertubuhan bukan kerajaan (NGO). NGO telah lama dikenali sebagai pemangkin perubahan sosial dan ekonomi, serta berperanan penting dalam membantu masyarakat yang memerlukan. Artikel ini membincangkan peranan NGO dalam usaha mencapai kemiskinan dan kelaparan sifar.

Sebelum dibincangkan tentang peranan NGO, kita perlu tahu, siapakah NGO? Pertubuhan bukan kerajaan atau NGO adalah organisasi yang ditubuhkan untuk memperjuangkan suatu kepentingan awam dan bukannya individu atau komersial. Ia sinonim dengan istilah CSO (Civil Society Organization) dan organisasi sukarela. Penubuhan NGO mungkin tercetus daripada pengalaman, minat, idea dan semangat perjuangan yang kuat daripada individu atau kumpulan tertentu untuk

dalam masyarakat. Kekuatan dan idea di sebalik penubuhan sesebuah NGO memberikan fokus dalam mencapai objektifnya seperti menyediakan peluang pendidikan dan kemahiran, memperkasa ekonomi wanita, mengawal dan mengurus penyakit, membantu mangsa bencana alam, memperjuangkan isu berkaitan hak kemanusiaan, sosial, ekonomi, politik, budaya dan sebagainya.

Secara umumnya NGO boleh dibahagikan kepada dua jenis mengikut fungsi utamanya iaitu operasi atau advokasi. Kebanyakan NGO bersifat kebajikan dan tidak mementingkan keuntungan, namun ada NGO seperti badan koperasi yang sememangnya menjalankan aktiviti menjana keuntungan. Operasi NGO sama ada pada peringkat antarabangsa, nasional, kawasan atau komuniti bergantung kepada sumber kewangan, kebolehan rangkaian dan kumpulan sasar.



Gambar 1: Contoh aktiviti NGO yang menyediakan bantuan dan program.

Aktiviti NGO pula boleh dilaksanakan secara bersendirian, melalui kolaborasi dan perkongsian dengan organisasi penderma dan/atau NGO. Kegiatan NGO seringkali selari dengan Matlamat Pembangunan Lestari (SDG) yang telah digariskan oleh kerajaan. Sebagai contoh, NGO yang menyediakan bantuan dan program untuk membantu golongan miskin dan yang berisiko, seperti menyantuni nelayan dan menyediakan peluang pekerjaan. Ini selari dengan Matlamat Pembangunan Lestari (SDG) untuk membasmi kemiskinan. Selain itu, NGO yang menjalankan kempen dan aktiviti kesedaran untuk mendorong masyarakat menjaga biodiversiti dan ekosistem yang bersih, yang menyokong SDG 6 untuk air bersih dan sanitasi. Ini membantu memastikan persekitaran yang sihat untuk semua. Seterusnya, NGO juga membantu meningkatkan kualiti hidup komuniti setempat melalui penglibatan dan komitmen mereka, yang menyentuh pelbagai matlamat SDG seperti ekonomi, sosial, dan alam sekitar. Secara tidak langsung, NGO menyumbang ke arah kesejahteraan hidup yang menyeluruh. Oleh itu, NGO memainkan peranan penting dalam menyediakan bantuan dan perlindungan sosial untuk golongan miskin dan berisiko, selaras dengan matlamat SDG 1 dalam melaksanakan sistem perlindungan sosial yang sesuai.

Ini membantu memenuhi keperluan asas mereka. Secara keseluruhannya, peranan NGO dalam usaha mencapai kemiskinan sifar dan kelaparan sifar adalah seperti berikut :

1. Bantuan Kemanusiaan dan Pembangunan Komuniti

Salah satu peranan utama NGO adalah menyediakan bantuan kemanusiaan kepada komuniti yang terjejas disebabkan bencana alam, konflik, atau kemiskinan melampau. NGO seperti Mercy Corps, Oxfam, dan World Food Programme (WFP) menyediakan makanan, air bersih, dan bantuan kesihatan kepada masyarakat yang memerlukan. Mereka juga terlibat dalam pembangunan komuniti dengan membina infrastruktur asas seperti sekolah, klinik, dan sistem sanitasi.

2. Pendidikan dan Latihan Kemahiran

Pendidikan dan latihan kemahiran adalah kunci kepada pemberdayaan individu dan komuniti. NGO sering melaksanakan program pendidikan yang memberi tumpuan kepada kanak-kanak, remaja, dan dewasa yang tidak mempunyai akses kepada pendidikan formal.

Selain itu, mereka juga menawarkan latihan kemahiran dalam pelbagai bidang seperti pertanian, perniagaan kecil, dan teknologi. Ini membantu meningkatkan peluang pekerjaan dan pendapatan, seterusnya mengurangkan kemiskinan.

3. Sokongan Kepada Petani Kecil dan Pertanian Berdaya Tahan

Kelaparan sering kali berkait rapat dengan ketidakmampuan petani kecil untuk menghasilkan makanan yang mencukupi. NGO memainkan peranan penting dalam menyokong petani kecil dengan menyediakan latihan, akses kepada benih berkualiti, dan teknologi pertanian moden. Mereka juga membantu petani dalam memasarkan produk mereka dan menghubungkan mereka dengan pasaran yang lebih luas. Melalui usaha ini, petani dapat meningkatkan produktiviti dan pendapatan mereka, sekaligus mengurangkan kelaparan.

4. Kempen Kesedaran

NGO juga terlibat dalam kempen kesedaran untuk menangani isu kemiskinan dan kelaparan. Mereka bekerja dengan kerajaan, sektor swasta, dan masyarakat untuk menggalakkan perubahan dasar yang menyokong golongan miskin dan terpinggir. Kempen kesedaran seperti "Make Poverty History" dan "Zero Hunger Challenge" telah berjaya menarik perhatian global terhadap isu-isu ini dan menggalakkan tindakan kolektif.

5. Penyediaan Microfinance dan Bantuan Kewangan

Akses kepada kewangan adalah satu lagi faktor penting dalam usaha mengurangkan kemiskinan. Banyak NGO menyediakan microfinance dan

bantuan kewangan kepada individu dan perniagaan kecil yang tidak mempunyai akses kepada perkhidmatan kewangan tradisional. Pinjaman mikro ini membolehkan mereka memulakan atau mengembangkan perniagaan, yang seterusnya meningkatkan pendapatan dan mengurangkan kemiskinan.

Justeru itu, NGO memainkan peranan besar terutama dalam sektor yang tidak dapat dipenuhi dengan perkhidmatan kerajaan. Ia disebut sebagai sektor ketiga yang membantu menyelesaikan masalah negara dan menangani pelbagai keperluan sosial termasuk isu kemiskinan dan pengangguran ke arah kesejahteraan rakyat. Menurut Stephen Heintz, presiden Rockefeller Brothers Fund, sebuah organisasi yang terkenal dengan kerja

dermawan. Dalam ucapannya bertajuk *The Role of NGOs in Modern Societies and an Increasingly Interdependent World*, beliau menyatakan peranan NGO dibahagikan kepada tiga bidang utama. Pertama, NGO membuka peluang mewujudkan organisasi masyarakat tersendiri yang mencerminkan kepelbagaian sesebuah masyarakat. NGO ditubuhkan dan diurus oleh individu yang bekerja secara kolektif dan sukarela. Objektif NGO ini ialah untuk mempromosi nilai sosial dan matlamat sivik kepada mereka yang merangkumi bidang alam sekitar, kesihatan, pembasmian kemiskinan, budaya dan sastera, pendidikan dan sebagainya. Kedua, NGO mengisi ruang unik dan penting antara sektor swasta yang mementingkan keuntungan dan kerajaan yang mempunyai limitasi tertentu.

Sebagai kesimpulannya, NGO memainkan peranan yang sangat penting dalam usaha mencapai sifar kemiskinan dan kelaparan. Melalui pelbagai program dan inisiatif, mereka membantu menyediakan bantuan kemanusiaan, pendidikan, latihan kemahiran, sokongan kepada petani kecil, advokasi, dan microfinance. Namun, usaha mereka memerlukan sokongan dan kerjasama daripada semua pihak, termasuk kerajaan, sektor swasta, dan masyarakat. Dengan usaha bersama, kita dapat mencapai matlamat sifar kemiskinan dan kelaparan, serta mewujudkan dunia yang lebih adil dan sejahtera untuk semua.